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تشریح کرد
 3 موضوعی که مانع
 توافق با آمریکا شد

   بیشتر و کمتر از برجام نمی خواهیم

آرمان ملی: چند ماهـــی بود که از 
مذاکرات وین خبری نبود، مذاکراتی که در 
پی کشمکش های تهران-  واشنگتن بر سر 
برخی مسائل باقی مانده در مذاکرات، متوقف 
شده بود با سفر »انریکه مورا« معاون مسؤول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا با هدف شکست 
بن بست مذاکرات ایران و ۱+۴ به ایران رنگ 
و بوی تازه ای به خود گرفت. پیرو این سفر 
»جوزپ بورل« مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا نیز هفته گذشته به تهران آمد و 
نوید یک راه حل میانه را داد. در هر حال این 
دور از مذاکرات غیرمستقیم آمریکا و ایران 
از طریق اتحادیه اروپا، سه شنبه گذشته در 
دوحه)پایتخت قطر( آغاز و چهارشنبه پایان 
یافت. وحید جلال زاده رئیس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس یازدهم 
به بررسی علت های به نتیجه نرسیدن این 

نشست پرداخته است که در پی می خوانید: 
 چهار ماه پس از توقف مذاکرات وین، 
هفته گذشته نشستی در دوحه برگزار 
شد که به نتیجه نرسید، چرا این نشست 
بی نتیجه ماند؟ آنها چه می گفتند و ما چه 

می خواستیم؟
مذاکرات در اسفندماه سال گذشته تقریبا 
به یک نقطه مطلوب دو طرف رسیده بود 
و طرفین آماده توافق بودند. متأسفانه در 
جلسات آخر، آمریکایی ها زیر میز زدند و از 
پذیرش دو سه مورد از توافقات قبلی، امتناع 

کردند و خواستار تغییراتی تازه شدند.
 همان بحث بازگشت لیست اسامی 

تحریمی ها و تضمین های مورد نظر ما؟
بله، توافق شده بود تعدادی از نهادها و 
قرمز  لیست  از  حقوقی  و  حقیقی  افراد 
تحریم خارج شوند، اما تغییر موضع دادند و 
گفتند ممکن است آنها را دوباره به فهرست 
تحریمی ها بازگردانیم. در بحث تضمین ها 
نیز آمریکایی ها، پذیرفته بودند یک بازه 
زمانی برای تضمین انتفاع اقتصادی در توافق 
قید شود اما در جلسات آخر مذاکرات وین 
)اسفندماه( دراین مورد هم تغییر موضع دادند.
 چه تحولی رخ داد که باوجود این 
چالش ها، مذاکرات پس از چهار ماه وقفه، 

دوباره از سر گرفته شد؟
بعداز سفرهای آقایان مورا و بورل به تهران 
و پایتخت برخی از کشورها و انجام مکاتبات، 
نیمه  مذاکرات به شکل دیگری و نصفه 
ادامه داشت. جمهوری اسلامی هیجوقت از 
مذاکرات فرار نکرده، بنابراین، آمادگی برای 
مذاکرات مجدد را البته نه در وین و نه در آن 
قالب قبلی بلکه در دوحه قطر و در شکل جدید 

اعلام کرد. 
 ایران در چه موضوعاتی نتوانست با 

آمریکایی ها به تفاهم برسد؟
با آمریکایی ها در سه موضوع به تفاهم و 
توافق نرسیدیم یکی بحث تضمین ها بود 
که عرض کردم، در این بخش، آمریکایی ها، 
باید، تضمین می دادند حداقل تا پایان دوره 
بایدن انتفاع اقتصادی جمهوری اسلامی 
برقرار خواهد بود، اما متأسفانه توانایی این کار 
را ندارند. نکته دوم بحث پادمان بود، ما در 
مذاکرات اسفندماه با غربی ها به این تفاهم 
رسیده بودیم که با آژانس در رد و بدل متون 
و سوال و پرسش و پاسخ جمهوری اسلامی 
به توافق برسیم تا در خردادماه و در اجلاس 
شورای حکام بحث پادمانی ما حل و فصل 
شود و پرونده مختومه شود که دیدیم، نه 
فقط این اتفاق نیفتاد بلکه آژانس و شورای 
حکام علیه جمهوری اسلامی قطعنامه صادر 
کرد، البته محتوای قطعنامه ملایم بود، اما 
جمهوری اسلامی همین را هم برنتابید و 
ما در دوحه تاکید کردیم، بحث پادمان باید 
پایان یابد. بحث سوم هم همین لیست قرمز 
تحریم هاست که جمهوری اسلامی تاکید 
دارد، افراد حقیقی و حقوقی که تفاهم شده 
از لیست حذف شوند، دیگر نباید به بهانه های 
دیگری، مجددا به لیست قرمز بازگردانده 
شوند. آمریکایی ها مدعی هستند جمهوری 
اسلامی حرف جدیدی نزده و حرف های قبلی 
را تکرار کرده، در حالی که ما همین موضوعات 
را با آقای مورا و آقای بورل و ۱+۴ مطرح کرده 
بودیم و گفته بودیم اگر جمهوری اسلامی از 
این مذاکرات انتفاع اقتصادی به دست نیاورد، 
اصلا نقض غرض است و رفتن ما به مذاکرات 
اصلا هیچ سودی به حال جمهوری اسلامی 
ندارد. ما نه بیش تر از برجام می خواهیم و نه به 

کمتر از برجام راضی می شویم. 
 خاموش کردن دوربین های پادمانی 
در ناکامی مذاکرات دوحه تاثیر گذار بود؟

نه، این دوربین ها در مذاکرات دوحه تاثیر 
منفی در تصمیمات دو طرف نداشت. طبق 
قانون راهبردی لغو تحریم های مجلس ما 
یک بازه زمانی را برای دولت مشخص کرده 
بودیم که اگر تحریم ها در آن بازه زمانی لغو 
نشود به اقدامات یکجانبه و داوطلبانه ایران 
در پروتکل الحاقی پایان دهد. جمهوری 
اسلامی، حُسن نیت نشان داد و با این پیش 
فرض که ممکن است مذاکرات به نتیجه برسد، 
دوربین ها را در مدت زمان مشخص شده، جدا 
نکرد و تصویربرداری ادامه یافت و البته تصاویر 

را در اختیار آژانس قرار ندادیم. 

آرمان ملی– مطهره شفیعی: احمد وحیدی، وزیر کشور طی 
حکمی محمدرضا غلامرضا را به عنوان معاون سیاسی وزارت کشور 
منصوب کرد. این خبر یعنی یک فارغ التحصیل دیگر دانشگاه امام 
صادق)ع( از دولت خارج شد. محمدباقر خرمشاد که معاون سیاسی 
وزیر کشور بود از حضور در این جایگاه استعفا داد و احمد وحیدی 
با آن موافقت کرد. البته استعفای محمدباقر خرمشاد برای امروز و 
دیروز نبود چرا که خبرآنلاین زمان استعفای او را 20 فروردین ذکر 
کرده است. محمدباقر خرمشاد ۱۴ شهریور ۱۴00 با حکم وحیدی 
این مسئولیت را عهده دار شده بود. رسانه ها و از جمله، خبرگزاری 
اصولگرای »تسنیم«، 20 فروردین امسال، خبر استعفای وی را 
منتشر کردند که با سکوت مقامات وزارت کشور همراه شد. از 
آن زمان، هیچ خبری از فعالیت خرمشاد منتشر نشد و پیگیری 
رسانه ها برای اطلاع از وضعیت او به جایی نرسیده بود تا اینکه پس 
از ۸2 روز، آیین معارفه محمدرضا غلامرضا جانشین وی، دیروز با 
حضور وزیر کشور برگزار شد. پس استعفای عبدالملکی، وزیر کار از 
تیم اقتصادی دولت، استعفای خرمشاد که بر اجرای آن پافشاری 
کرد، اولین خروجی کابینه رئیسی در میان مقامات ارشد سیاسی 

را به ثبت رساند.
 استعفا تایید شد

استعفای خرمشاد از اوایل خردادماه علنی شده بود چنانکه ایسنا 
نوشته بود: »احمد وحیدی وزیر کشور در حکم انتصاب خرمشاد به او 
چندین ماموریت داده بود. رصد و بررسی مستمر مسائل و رویدادهای 
سیاسی کشور، برقراری تعامل موثر و کارآمد با احزاب و تشکل ها و 
تلاش در جهت حمایت و تقویت آنها، اجرای مطلوب و شایسته قانون 
احزاب و تشکل ها، سعی در جهت هم افزایی و تقویت همبستگی 
و انسجام میان همه اقوام، اقلیت ها و آحاد مردم عزیز و شریف، 
فراهم سازی زمینه و شرایط برگزاری قانونمند و هرچه باشکوه تر 
انتخابات با رویکرد مشارکت حداکثری مردم و توجه ویژه به امور 
مربوط به تقسیمات کشوری برابر قوانین موضوعه از جمله وظایف و 
ماموریت هایی است که وزیر کشور به خرمشاد محول کرد«. خرمشاد 
هم در جلسه معارفه خود گفته بود که »مسیر کار در حوزه سیاسی را 
با رویکرد ارتقای وفاق و کارآمدی، مشارکت در عرصه سیاسی کشور 
دنبال می کنیم«.در آغاز دولت سیزدهم، مهم ترین ماموریت معاونت 
سیاسی وزارت کشور یعنی روند تغییرات فرمانداران و استانداران 
سراسر کشور هم آغاز شد. با انتصابات استانداران این انتقاد به وزارت 
کشور وارد شد که چرا افراد با سبقه نظامی به استانداری منصوب 
شده اند؟ خرمشاد در پاسخ به این انتقاد اظهار کرد: »به علاوه تعداد 
کمی -  کمتر از انگشتان یکدست-  از استانداران، نظامی باشند. 
به رغم این که تقریبا در همه فهرست ارسالی از سوی گروه های 

مرجع سیاسی حداقل یک نظامی، برای احراز این پست معرفی شده 
بود. خرمشاد در تشریح معیارهای انتخاب استانداران و فرمانداران 
گفته بود: مبنای انتخاب مدیران از جمله استانداران و فرمانداران؛ 
کارآمدی اقتصادی و عقلانیت انقلابی است. همچنین وزارت کشور 
باید مجموعه ویژگی هایی چون سلامت اقتصادی، عقلانیت انقلابی، 
کارآمدی، قانونمداری، پیگیری پیشرفت اقتصادی، تقویت مشارکت 
همه جانبه و فعال سازی ظرفیت های بومی، مردمداری، ایجاد وفاق، 
پرتحرکی و جوانی و پیشینه روشن مدیریتی به  ویژه در عرصه های 
اقتصادی و نیز سیاسی-  اجتماعی را احراز کند. روز 23 اسفند 
آخرین خبر از خرمشاد توسط پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور در 
اختیار رسانه ها قرار گرفت که او از انتصاب ۸0 درصد فرمانداران خبر 
داده بود و از آن پس دیگر هیچ خبری از معاون سیاسی وجود نداشت 
و او در هیچ جلسه ای که رسانه ها هم حضور داشته باشند، دیده 
نشد. همین غیبت موجب شد برخی رسانه ها از استعفای خرمشاد 
خبر بدهند. خبرگزاری تسنیم، بیستم فروردین امسال نوشت که 
»محمدباقر خرمشاد معاون سیاسی وزارت کشور طی روزهای 
گذشته در محل کار خود در این وزارتخانه حاضر نشده و شنیده ها 
حاکی از استعفای او از این سمت است.« البته این خبر با واکنشی از 

سوی وزارت کشور مواجه نشد. 

 چرا استعفا داد؟
چرا باقر خرمشاد از معاونت سیاسی وزارت کشور استعفا داد. 
ایسنا چندی پیش نوشته بود: گفته های تایید نشده ای وجود دارد 
که فشار به معاون سیاسی از خارج از وزارت کشور به خاطر نحوه 
انتصاب استانداران و فرمانداران وجود داشته که البته نمی توان 
صحت این گفته ها را تایید یا رد کرد. برای پاسخ به این پرسش ها 
و ابهامات درباره صحت این استعفا و موضع وزیر کشور نسبت به 
آن باید منتظر پاسخ وزارت کشور ماند که البته فعلا مسئولان این 
وزارتخانه ترجیح داده اند که سکوت کنند. از سوی دیگر برخی 
این گمانه را مطرح می کردند که پس از تایید استعفای خرمشاد، 
استاندار تهران به عنوان معاون سیاسی جدید وزارت کشور نام 
برده شد. استاندار تهران البته این شایعه را نه رد کرد و نه تایید. 
منصوری گفته بود: »درستی این شایعه را از شایعه سازان بپرسید. 
ما سرباز هستیم و هر کجا که بزرگ ترها تصمیم بگیرند، خدمت 
خواهیم کرد.« خبرگزاری منتشرکننده این خبر در ادامه نوشته 
است که »استاندار تهران از تأیید یا تکذیب کردن این شایعه 
خودداری کرد. محمدرضا غلامرضا که اکنون جایگزین خرمشاد 
شده، چهره ای ناشناخته است و اطلاعاتی از سوابق وی منتشر 

نشده است. 

 محمدجواد جمالی نوبندگانی
 در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 ترکیه از خلأ حضور روسیه 
سوءاستفاده می کند

   ایران، مخالف حمله ترکیه به شمال سوریه است

آرمان ملی-علیرضا پورحسین: وزیرخارجه 
ایران در ارتباط با سفر اخیرش به دمشق و دیدار با 
رئیس جمهوری سوریه گفته است که در سفر به 
سوریه به دیدار بشار اسد رفته و سفر او به تهران را 
نقطه عطفی در مناسبات دوجانبه و در پیشبرد روابط 
دو کشور توصیف کرده است. بشار اسد نیز دراین 
خصوص معتقد بود که روابط ایران و سوریه در بیش از 
۴0 سال اخیر همیشه رو به رشد بوده و فراتر از روابط 
دوجانبه، یک همپیمانی راهبردی است. وزیرخارجه 
ایران افزود که در این دیدار نگرانی  های امنیتی ترکیه 
که رئیس جمهور و وزیر خارجه این کشور در سفرم 
به آنکارا، با من در میان گذاشتند به بشار اسد منتقل 
کرده و با صراحت گفتم که موضع ایران، حل مسائل 
از راه گفت  و گو و همکاری است و مخالف توسل به 
زور و هرگونه عملیات نظامی علیه سوریه خواهیم بود. 
بشار اسد نیز بر اهمیت این سفر در شرایط کنونی 
تاکید کرد و معتقد بود با توجه به شرایط منطقه  ای و 
جهانی، وضعیتی در حال شکل  گیری است که موازنه 
را در منطقه تغییر می  دهد. در راستای بررسی این 
سفر آرمان ملی گفت و گویی با محمدجواد جمالی 
نوبندگانی، نایب رئیس کمیسیون سیاست خارجی 

مجلس دهم داشته است که در ادامه می خوانید:
 وزیرخارجه ایران با چه اهدافی به ترکیه و 

سوریه سفر کرد؟
سفر منطقه ای وزیرخارجه ایران به علت اهمیتی 
که کشورهای مقصد داشتند، با اهداف مهمی در 
حوزه منطقه و بین المللی در دستور کار قرار گرفت. 
سفر وزیرخارجه ایران مشخصا به دنبال سفر بشار 
اسد انجام شد زیرا توافقاتی میان طرفین صورت 
گرفته بود که باید مورد پیگیری قرار می گرفت. سفر 
وزیرخارجه ایران برای عملیاتی کردن توافقات ایران 
و سوریه بوده است. این سفر تقریبا همزمان با رسیدن 
سومین نفتکش ایران به بنادر سوریه است که جنبه 
نمادین در حوزه سیاسی و استراتژیک داشت تا به 
شکلی پاسخی به تحرکات اسرائیل باشد و این پیام را 
داشت که ایران در مقابل تهدیدات قطعا کوتاه نخواهد 
آمد. باید توجه داشت که سوریه به واسطه مناسباتی 
که با لبنان دارد، مسائل مربوط به کابینه لبنان نیز 
در این حوزه معنادار می شود. امروز در لبنان نخست 
وزیر تعیین شده اما به واسطه موانع تشکیل دولت 
سخت شده است. فشار آمریکا، فرانسه، عربستان 
و اسراییل نیز از دیگر علت هایی است که تشکیل 
کابینه در لبنان را سخت کرده است اما از سوی دیگر 
سوریه یک نفوذ سنتی در لبنان دارد که می تواند در 

هم افزایی با ایران این موانع را برطرف کند. 
 مناسبات بین المللی نیز به عنوان مولفه ای 
بر معادلات سوریه اثرگذار بوده و آیا سفر 
وزیرخارجه ایران به سوریه نیز به این مولفه 

ارتباط داشته است؟
مشخصا جنگ روسیه و اوکراین مساله ای است 
که بر تمامی عرصه ها اثرگذار بوده و نمی تواند از 
دید روابط و تحرکات دیپلماتیک پنهان بماند. همین 
امر سبب شده تا روسیه از تعداد نیروهای خود در 
سوریه بکاهد و ترکیه نیز به دنبال کاهش حضور 
روسیه در سوریه تحرکات بیشتری در شمال سوریه 
داشته است. ترکیه به دنبال این است تا حضور خود 
را در شمال سوریه مستحکم کند و امروز این فضا 
را مناسب دیده اند تا تحرکات خود را بیشتر کنند. 
موضع ایران در این خصوص از زبان وزیرخارجه 
مطرح شد و عنوان شده است که حمله به سوریه 
به هر شکلی محکوم است. وزیرخارجه ایران به 
سوریه سفر کرد تا کشورهای همسو با ایران را به یک 
هماهنگی برساند زیرا بزودی بایدن به منطقه سفر 
می کند و با مقامات سایر کشورهای خاورمیانه دیدار 
خواهد داشت. بایدن مشخصا می خواهد در این سفر 
علیه ایران و کشورهای همسو موضع گیری داشته 
باشد و شاید اقداماتی انجام دهد و به همین علت 
ایران و کشورهای متحد نیز به دنبال هماهنگی در 

این خصوص هستند. 
 آیا پس از اختلافات اخیر در حوزه های 
مختلف میان ایران و ترکیه، همچنان زمینه 

هایی جهت همکاری فی ما بین وجود دارد؟
ایران و ترکیه هنوز هم نقاط مشترکی دارند که 
از جمله آنها می توان به همکاری برای مقابله با 
تروریسم اشاره کرد. مسائل تجاری، اقتصادی و 
گردشگری نیز مشخصا از جمله مواردی است که 
هر دو کشور در سال های اخیر در این خصوص 
همکاری داشته اند و همچنان نیز می توانند پیرامون 
این مسائل تعامل داشته باشند. مشخصا روابط ایران 
و ترکیه در ماه های اخیر به علت اختلاف در حوزه 
آب و سوریه همچون گذشته نیست و ترکیه نیز در 
همین مقطع زمانی به این سمت حرکت کرده تا 
تعامل بیشتری با اسرائیل داشته باشد. در چنین 
شرایطی ترکیه حتی به سمت عربستان و مصر نیز 
رفته و روابط خود را با این دو کشور ترمیم کرده 
است. به دنبال چنین اتفاقاتی ضرورت دارد تا ایران و 
ترکیه نیز تعاملات دیپلماتیک بیشتری داشته باشند 
تا اختلافات فی ما بین به حداقل رسیده و در زمینه 
های مشترک همکاری کرد. ایران در ماه های اخیر 
تحرکات دیپلماتیک زیادی داشته تا روابط خود را 
با همسایگان بهبود بخشد که ترکیه نیز می تواند در 
این چهارچوب تعریف شود. مراوده با ترکمنستان، 
قزاقستان، دولت باکو، عراق، پاکستان، قطر و روسیه 
نیز در همین راستا بوده تا ایران از ظرفیت های 
دیپلماتیک به شکل بهتری استفاده کند و فرصت 

های جدید همکاری خلق کند. 

  
 ترافیک

  ورود دیپلمات ها 
به ایران 

 عملکرد
  دولت از نگاه

 یک اصلاح طلب

  
 مذاکرات

  پیچیــده
 شده است 

 رویکرد دولت سیدابراهیم رئیسی در حوزه سیاست خارجی 
کاملا متفاوت از دولت حسن روحانی است. بزرگ ترین شعار دولت 
فعلی این است که اقتصاد کشور و معیشت مردم را به مذاکرات 
برجامی گره نمی زد. یک نماینده سابق مجلس  درباره گزارش 
برجامی وزارت خارجه به مجلس گفت: دولت درباره روند مذاکرات 
برجامی هم به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
و هم در صحن غیرعلنی به عموم نمایندگان گزارش داد. طرف 
مقابل از روش های مختلف استفاده می کند تا به اهداف خودش 
برسد بنابراین مذاکرات پیچیده شده است. جبار کوچکی نژاد ادامه 
داد: تیم مذاکره کننده تلاش دارد، مراقبت کند امتیازی به دشمن 
ندهد که بعد نتواند امتیازی بگیرد و در نهایت زیرسوال بروند، به 

همین دلیل روند مذاکرات خیلی به کندی پیش می رود. 

زمان زیادی تا یکساله شدن دولت سیزدهم باقی نمانده است. یک 
فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به این سوال که دولت سیزدهم 
در آستانه یکسالگی تا چه حد توانسته به شعارها و وعده هایی که در 
زمان انتخابات داده عمل کند، گفت: باتوجه به شرایطی که در آن 
قرار داریم و وضعیتی که مردم ما با آن دست وپنجه نرم می کنند، 
معتقدم اگر با دید مردم به مسائل نگاه کنیم بهتر باشد، به عنوان 
عضوی از جامعه هنگامی که عملکرد اقتصادی دولت را نگاه می کنیم 
به غیر از اینکه در شورایعالی کار مقدار مناسبی برای دستمزد تعیین 
شد و یک افزایش خوبی برایش در نظر گرفتند بقیه مسائل تغییر 
چندانی نکرد و اتفاق مهمی در زمینه حقوق کارگران رخ نداد. سهیلا 
جلودارزاده ادامه داد: در مورد بازنشستگان هم طبق قانون نباید 

کمتر از حداقل دستمزد می دادند. 

 ایران در مسیر دیپلماسی موفق گام بر می دارد. عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: در 
دولت سیزدهم شاهد ترافیک ورود دیپلمات های دیگر کشورها 
به ایران اسلامی هستیم که نشان از موثربودن رویکرد دیپلماتیک 
جدید کشور دارد. این موضوع نشان می دهد که ارتباط با شرق 
و همسایگان به جای ارتباط مطلق با غرب، موثر بوده و در آینده 
پویاتر و کارآمدتر می شود. ابراهیم رضایی درباره اجلاس سران 
کشورهای حاشیه دریای خزر و اهمیت این اجلاس افزود: 
همیشه رسیدن به یک نظام حقوقی موثر و کارآمد از اهداف 
نشست های سران کشورهای حاشیه دریای خزر بوده است. ولی 
بیشتر از این قضیه آنچه برای ما اهمیت بیشتری دارد دیپلماسی 

اقتصادی برای خنثی سازی تحریم هاست. 

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: روزگذشته بر خلاف تصور 
زاکانی، جلسه خیابان بهشت داغ بود و تعدادی از اعضای شورای 
شهر به انتقاد صریح از مدیریت شهردار تهران پرداختند. زاکانی 
توقع چنین برخوردی از اعضای شورای شهر را نداشت که عملکرد 
زاکانی حتی از سوی افرادی که برای شهردار شدنشن رأی دادند، 

مورد قبول نیست. 
 انتقادات اعضای شورای شهر به شهردار

میزان گلایه ها از عملکرد شهردار تهران چنان بود که مهدی 
چمران در جایگاه رئیس شورای شهر برای انتقاد از شهردار تهران 
پیشقدم شد و گفت: درخصوص صدور پروانه یک مصوبه داشتیم 
در آن مصوبه درخواست کرده بودیم شهرداری برای کاهش زمان 
صدور پروانه یک طرح ارائه دهد، از پاییز سال گذشته تاکنون 
متأسفانه هنوز ارائه نشده است. او اظهارکرد: نمایشگاه شهرآفتاب 
بسیار مهم است، اینجا خدمت عزیزان عرض می کنم اصلا موافق 
نیستیم آدم ها زیاد شوند؛ راه اندازی این نمایشگاه با جذب نیرو 
ارتباطی ندارد. حبیب کاشانی دیگر عضو شورای شهر تهران نیز 
گفت: گزارش های آقایان زاکانی و شفیعی در حوزه حمل ونقل، 
مدینه فاضله است و زمان منتظر ما نمی شود. وی با بیان اینکه اقدام 
عملی این گزارش در کجا نشان داده می شود؟ افزود: آقای زاکانی 
در گزارشی که برای فروردین و اردیبهشت درباره درآمد شهرداری 
داده شده، ۶ هزار میلیارد تومان کسری داشتیم. کاشانی همچنین 
به فروش ساختمان شرکت واحد به قیمت یک هزار و ۶00 میلیارد 
برای پرداخت حقوق اشاره کرد و ادامه داد: پیش بینی می کنم در 
ماه های آینده حتما شهرآفتاب، ساختمان همشهری، ساختمان 
اطلاعات را خواهیم فروخت. قرار بود در معاونت شهرسازی حدود 
22 میلیارد تومان درآمد حاصل شود اما این اتفاق نیفتاده است. 
سیدجعفر تشکری هاشمی رئیس کمیسیون حمل ونقل و عمران 
شورای شهر تهران نیز با بیان اینکه پیش بینی چشم انداز ۱0 ساله 
در شان قانونگذار است نه دستگاه اجرایی، گفت: شهرداری اعلام 

می کند که در ۵ سال آینده ۱۵۹ کیلومتر مترو خواهد ساخت اما 
اگر شهرداری تمام بودجه خود را به حوزه مترو اختصاص دهد باز 
این امکان وجود ندارد. وی با بیان اینکه گزارش های مدیران شهری 
با یکدیگر متفاوت است، تاکیدکرد: در ۱۱ ماهه گذشته اقدام 
شکوفایی در شهرداری تهران نمی بینیم. ورود ۶30 واگن مهم 
است و سهم ۱۵ درصدی آن را هنوز هیچکس پرداخت نکرده است. 
تشکری هاشمی ادامه داد: جای طرح های انسان محور بسیار مهم 
است اما پروژه های عمرانی شهرداری خودرو محور است. ناصر امانی 
دیگر عضو شورای شهر تهران نیز با بیان اینکه بنده فکر کردم در 
جلسه انتخاب شهردار هستیم، گفت: ۱0 ماه از حضور آقای زاکانی 
در شهرداری گذشته و توقع داشتیم گزارش عملکرد ارائه دهند. وی 
اظهارداشت: حجم موضوعاتی که آقای زاکانی مطرح کردند نشان 

می دهند مدیریت شهری کار زیادی 
دارد؛ آیا منابع و تیم خوبی برای 

هماهنگ  برنامه ها  انجام 
بیان  امانی  است؟  شده 
کرد: ما مرداد ماه ۱۴0۴ 
باید این صندلی را تحویل 

دهیم، برای ۱0 سال آینده 
ما مسئول نیستیم برای سه 

سال آینده بگویید می خواهید 
چه کار کنیم. عضو شورای شهر 

تهران با بیان اینکه شهردار 
در  تهــــران 

ن  سخنــا
د  خـــو
ره  با در
بع  منا
لی  مـا

گفتند، هرکاری می کنیم از جیب مردم تهران است، اظهارداشت: 
این جلسه شورای شهر که از صبح ساعت ۹ نشستیم از جیب مردم 
تهران است؛ اگر قرار است نمایشگاهی برگزار شود درباره آن توضیح 
دهید، ارائه برنامه ۱0 سال آینده، لزومی ندارد. رئیس کمیسیون 
سلامت محیط زیست و خدمات شهری شورای اسلامی شهر تهران 
در ادامه به بحث حقوق و مزایای کارکنان رسمی شهرداری تهران 
اشاره کرد و افزود: بحث حقوق پرسنل در دولت اصلاح و ترمیم شده 
اما درباره کارمندان شهرداری به رغم تلاش های انجام شده، هنوز 
دچار مشکلاتی است. محسن پیرهادی ادامه داد: اینکه با توجه به 
شرایط اقتصادی موجود، افزایش حقوق بیش از ۵0 درصدی برای 
برخی کارکنان در نظر گرفته شده است، اقدامی بجا و صحیح است 
اما این موضوع که اغلب کارمندان رسمی سهمی از این افزایش 
یکسان ندارند و تنها ۱0 درصد شامل افزایش حقوق می شوند 
عادلانه نیست و قطعا این امر موجب دلسردی و بی انگیزگی 

کارکنان زحمتکش شهرداری خواهد شد. 
 مدافعان زاکانی بیکار نبودند

برخی اعضای شهر به دفاع از او و تذکر به اعضای منتقد شورای 
شهر پرداختند مانند پرویز سروری که گفت: »دوستان شورای شهر 
در این جلسه به سیاه نمایی روی آوردند، اینکه فقط نقاط ضعف 
شهرداری را بگوییم هنر نیست این نمایش سیاه نمایی است.« وی 
گفت: گزارش شهردار تهران نمایش تحول در شهر است آنچه ما 
می خواستیم شهرداری دنبال می کند. سروری ادامه داد: شهردار 
تهران جسارت دارد و ۹ ماه است که کار خود را شروع کرده 
است. سروری با بیان اینکه در صحبت های اعضای شورا حرفی از 
طرح های منجمد شده گفته نشد، گفت: در واکنش های اعضا فقط 
اشاره به نکات منفی اشاره شد. علیرضا نادعلی سخنگوی شورای 
شهر تهران هم گفت: فضایی در شورا نباید ایجاد شود که آدم 
یاد سریال گالیور بیفتد و دائم بگوییم نمی شود و 
از واژه هایی مثل آرزوهای بزرگ استفاده 
کنیم. نادعلی عنوان کرد: امروز اگر در 
شورای شهر هستیم و شهردار تهران 
را انتخاب کرده ایم با توجه به تفکر 
انقلابی انتخاب کرده ایم و نباید دائم 

موج منفی ارسال کنیم. 

پایان ماه عسل زاکانی در بهشت

اعضای شورای شهر عملکرد شهردار را به چالش کشیدند

تغییرات در تیم سیاسی وزارت کشور، جدایی یک امام صادقی دیگر از دولت

خرمشــاد رفت، غلامرضــا آمد
     محمدرضا غلامرضا  از سه ماه پیش به عنوان معاون محمدباقر خرمشاد در  وزارت کشور فعالیت  داشت


